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Oœwiadczenie skierowane do ministra finansów Jana Vincenta-Rostowskiego

Szanowny Panie Ministrze!
Ostatnie doniesienia medialne spowodowa³y, ¿e zrobi³o siê g³oœno o sprawie, która doœæ intensywnie

nurtuje opiniê publiczn¹. Mianowicie chodzi o kwestiê opodatkowania znaleŸnego.
Przypadki przytaczane z ca³ej Polski powoduj¹, szczególnie w ostatnim czasie, wzrost znaczenia tego

zjawiska.
Ka¿dy z nas mo¿e znaleŸæ siê w sytuacji, w której zgubi lub znajdzie rzecz znacznej wartoœci albo

œrodki finansowe. Kiedy zgubimy wartoœciowy przedmiot b¹dŸ pieni¹dze, jedynym wyjœciem jest zg³o-
szenie tego organom œcigania. W znacznej liczbie przypadków zguba nie wraca do w³aœciciela. Pozostaje
jednak nadzieja, ¿e osoba, która znajdzie utracone mienie, zwróci je organom w³adzy pañstwowej lub
w³aœcicielowi. W tej sytuacji wed³ug przepisów kodeksu cywilnego art. 186 znalazcy przys³uguje 10%
wartoœci znaleŸnego. Znalazca jednak nie mo¿e pozostawiæ ca³ej sumy w swoim prywatnym bud¿ecie,
gdy¿ kwota ta jest opodatkowana. Zgodnie bowiem z art. 10 ust. 1 pkt 9 ustawy o podatku dochodowym
od osób fizycznych Ÿród³em uzyskania przychodu mog¹ byæ w zasadzie wszystkie Ÿród³a. Zatem ka¿dy
dochód powinien byæ opodatkowany i ka¿dy podatnik, który uzyskuje dochody, powinien rozliczyæ siê
z fiskusem i zap³aciæ odpowiedni podatek.

Postawa znalazcy, który wykazuje siê dobr¹ wol¹, zwracaj¹c w³aœcicielowi zgubê w postaci œrodków
finansowych lub wartoœciowej rzeczy, zas³uguje na uznanie. Jednak stawka podatku (w zale¿noœci na
jakim pu³apie podatkowym rozliczy siê podatnik – 18% lub 32%) w wiêkszoœci przypadków powoduje, ¿e
znalazcy nie „kalkuluje siê” oddanie zguby, bo zniechêca go mocno uszczuplona kwota. Wiem, ¿e odda-
nie znalezionej rzeczy lub œrodków pieniê¿nych nie powinno zale¿eæ od nagrody tylko od wartoœci mo-
ralnych, jednak¿e uwa¿am, i¿ powinno siê wspieraæ takie pozytywne postawy poprzez ich korzystn¹
gratyfikacjê.

Zwracam siê wiêc do Pana Ministra z pytaniem: czy w przypadku znaleŸnego nie by³oby zasadne uje-
dnolicenie stawki podatku, obni¿enie jej lub ca³kowite zniesienie podatku?

Z powa¿aniem
Roman Ludwiczuk




